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ČSA zachráněny. 
Aeroholding zmizí

Český Aeroholding po více 
než pěti letech existence 
skončí. Společnost ještě 
letos zanikne prostřed-
nictvím fúze s dceřiným 
Letištěm Praha. Zjed-
noduší se tak struktura 
letištní skupiny a ušetří na  
nákladech. str. 4

Dravci se vrhli  
na volné lékárny
Konkurence a nízké marže 
udolávají venkovské 
lékárny. Tíživá situace 
samostatných provozoven 
láká ambiciózní investory. 
Bojují o pozici trojky na 
trhu za jasně vedoucími 
řetězci Dr. Max a Benu. 
str. 5

USA prudce zvedly  
clo na čínskou ocel
Spojené státy se rozhodly 
uvalit finální dovozní clo 
522 procent na čínskou 
zastudena válcovanou 
plochou ocel. Američané 
usoudili, že tyto produkty 
prodávají Číňané na ame-
rickém trhu pod náklady 
a získali na ně nepoctivé 
dotace. str. 7
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Bytové 
paradoxy
Hypotéky jsou sice levné 
jako nikdy předtím, byty 
ale nejsou dostupnější. 
jejich ceny totiž rostou.

ByzNys
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DUšan KütnER:

z nadměrného používání 
slova „lahodný“ v tiskových 
zprávách o potravinách by 
jeden fakt už zvracel.

twitter.com/e15news

Z americké videopůjčovny 
Netflix se stala globální  
on-line televize, která se hodlá 
pevně usadit na evropském trhu. 
Nejenže sem „poslala“ svou rozsáhlou 
databanku filmů a seriálů. Nejenže vyrábí rok 
od roku více a více vlastních pořadů, do nichž 
chce letos investovat už pět miliard dolarů. Nyní 
začíná natáčet seriály pro jednotlivé evropské 
trhy také v jejich mateřském jazyce.  
Pro začátek ve španělštině, do konce roku 
přibude portugalština, příští rok italština 
a němčina. A to není vše. Netflix se stále dravěji 
vrhá i na nákup distribučních licencí nově 
natočených filmů, které v minulosti směřovaly  
do kin. Tam je však Netflix nepošle.  téma / str. 8

20 000 lahví  
v dražbě
Chudnoucí boháč  
William koch prodává  
polovinu své sbírky vín,  
kterou rozšiřoval 40 let.

trhy & světová EkoNomika
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Tvrdá obrana
Evropským ocelářům se tahle americká 
munice určitě bude hodit. Loni v červenci si 
američtí oceláři stěžovali na neférově levný do-
voz zastudena válcované oceli z Číny. Používají 
ji třeba automobilky. Letos v únoru americké 
ministerstvo obchodu vyměřilo na čínskou ocel 
předběžné antidumpingové clo 265,79 procen-
ta. Toto úterý ministerstvo výši cla potvrdilo 
a přihodilo k němu ještě clo 256,44 procenta, 
které má dorovnat nedovolené subvence pro 
čínské oceláře. Dohromady zdraží čínské plechy 
v USA více než pětkrát. Číňané se už proti 
verdiktu ohradili a zároveň oznámili, že třeba 
daňové zvýhodnění exportu oceli zachovají.

A teď zpátky do Evropy, kde se oceláři bouří 
proti možnosti, že by Brusel ustoupil od stáva-
jící tvrdší ochrany před čínským dumpingem. 
I když se ve srovnání s USA o tvrdosti příliš 
mluvit nedá. Evropská komise začala řešit po-
dobnou stížnost jako Američané loni v květnu. 
Letos v únoru stanovila výši dumpingu pro 
jednotlivé vývozce na 52,7 až 59,1 procenta. 
Tedy pětkrát níže než Washington. Jenže Brusel 
také spočítal, že Číňany způsobená škoda na 
evropském trhu dosahuje jen 13,8 až 16 pro- 
cent. A tak provizorní sankční clo stanovil na 
této nižší úrovni. Jinými slovy Evropa svůj trh 
chrání 31krát hůř než Spojené státy. Těžko 
bude Brusel ve světle americké tvrdosti oceláře 
přesvědčovat, že je před nekalou konkurencí 
z Číny ochrání.

n Kvůli formalitám spo-
jeným s pracovním povo-
lením pro budoucího 
zaměstnance z Ukrajiny 
ztratí firma i půl roku.

Zaměstnavatelé kritizují vládu 
a státní byrokracii za pomalé 
vyřizování zaměstnaneckých 
karet a povolení pro pracovníky 
z Ukrajiny. Řada podniků kvůli 
nedostatku lidí nemůže přijímat 
zakázky a zvažuje přesun výroby 
do zahraničí. Shodli se na tom šéf 
Konfederace zaměstnavatelských 
a podnikatelských svazů Jan 
Wiesner a zástupci firem. 

Vláda schválila pilotní projekt 
pro získávání kvalifikovaných sil 
z Ukrajiny v listopadu. Vydávání 
zaměstnaneckých karet mělo být 
jednodušší a rychlejší. Často teď 
zabere i půl roku. Podle návrhu 
se měl program rozšířit na vybra-
né profese s nižší kvalifikací. Od-
bory s tím ale nesouhlasí, podle 
nich je nejdříve nutné zaměstnat 
místní. 

Úřady práce evidovaly v dubnu 
415 tisíc nezaměstnaných. Podle 

Wiesnera má ale jen málo z nich 
vhodnou kvalifikaci, řada navíc 
nabízenou práci dělat nechce. 
Firmy v dubnu nabízely přes úřa-
dy práce 124 tisíc volných pozic. 
Hledaly třeba kovodělníky, sváře-
če, nástrojaře, šičky či řidiče. 

„Podniky jsou v situaci, kdy 
řada z nich má zakázky, které 
by pomohly ekonomice, ale ne 
pracovní síly. Nemohou čekat půl 
roku, až se rozhýbe státní aparát 
a začne něco realizovat,“ uvedl 
Wiesner. Podle něj by i odbory 
měly mít zájem na zajištění pra-
covníků z ciziny, aby české firmy 

nemusely odmítat zakázky. „Ty 
se pak uplatní někde jinde a už 
se k nám nikdy nevrátí. Ubývala 
by práce i pro naše lidi,“ podotkl 
Wiesner. 

Podle konfederace se o pro-
jektu, který by usnadnil cestu 
ukrajinských sil na pracovní 
trh, začalo jednat před rokem. 
„Je neuvěřitelné, že vláda není 
schopna na požadavky flexibilně 
reagovat. Zvykli jsme si na to, 
že se dálnice připravují šestnáct 
let, že výběrová řízení na cokoli 
na ministerstvech trvají měsíce. 
Nepřijde nám to normální a ne-
hodláme tyhle věci dál snášet. 
Byrokracie přerůstá přirozenou 
míru a ovlivňuje ekonomiku pod-
niků. Může se stát, že přesunou 
výrobu do zahraničí,“ uvedl vi-
ceprezident konfederace Martin 
Pýcha. 

Zástupci některých firem po-
tvrdili, že přesun výroby zvažují, 
nebo s ním už začali. Kritizují 
nynější systém zařazování 
cizinců do systému přidělování 
povolení. Žádají změnu. Kabinet 
před nedávnem schválil zatím 
jen posílení pracovníků nyněj-
ších visapointů. /čtk/  Více E15.cz

Najímání ukrajinců 
ztěžují pomalé úřady

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Protagonisté dne

Václav ŘEhoŘ

šéf českého aeroholdingu

Pavel Zima

generální ředitel seznamu

osamu suZuki

šéf suzuki

Podnik jako uměle vytvořený stroj 
na sypání peněz do ČSA zanikne. 
Místo toho se chce Řehoř zaměřit 
na rozvoj pražského letiště. 

str. 4

Internetová společnost loni zvýšila 
tržby o devět procent. Přesáhly  
3,4 miliardy korun, což představuje 
nový rekord.

str. 5

Automobilka při testování spotřeby 
a emisí porušila japonské předpisy. 
Firemní akcie na to zareagovaly 
nejhlubším propadem za sedm let.    

str. 7

České úřady práce  
evidovaly v dubnu  

415 tisíc
nezaměstnaných. Jen málo 
z nich však má kvalifikaci, 

kterou hledají  
zaměstnavatelé.

Nabídka NE Pro každého. Firmy v dubnu nabízely přes úřady práce 124 tisíc volných pozic. Hledaly přede-
vším vyučené odborníky, například kovodělníky, svářeče, nástrojaře nebo šičky. 
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Komise doporučuje zlepšit 
investiční prostředí, přede-
vším snížením regulačních 
a administrativních bariér, 
a to zejména v takových 
oblastech, jako jsou doprava 
a energetika. Zlepšit by se 
měla dostupnost elektronic-
kých služeb státní správy. 

Doporučení se zmiňuje 
také o potřebě učinit zbývají-
cí protikorupční reformy 
a zlepšit způsob, jakým jsou 
přidělovány veřejné zakázky.

Česko by se podle Bruselu 
mělo rovněž více věnovat 
problematice vzdělávání. 
Pomoci by tomu měla nejen 

větší provázanost mezi aka-
demickým světem a firmami, 
ale také snaha zvýšit atrak-
tivitu učitelského povolání, 
poznamenala komise.

Stejně jako v minulých 
letech unijní exekutiva 
v doporučeních pro Česko 
upozorňuje na potřebu 
většího zapojení znevý-
hodněných dětí včetně dětí 
romských do škol a školek. 
Podle Bruselu je také třeba 
odstranit překážky, které 
brání v přístupu na pracov-
ní trh méně zastoupeným 
skupinám, například ženám. 
/čtk/ 
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Evropská komise dala Španělsku a Portugalsku další čas na přijetí 
strukturálních kroků, které by tam letos a v příštím roce měly snížit 
rozpočtový deficit. Unikly tak očekávaným sankcím. Itálie, Belgie 
a Finsko dluhová pravidla už plní. Kypr, Irsko a Slovinsko srazily 
deficit pod požadovaná tři procenta hrubého domácího produktu 
a podle předpovědí by jej tam měly udržet i letos a v příštím roce. 
Pokud názor komise potvrdí členové EU, zůstane v proceduře kvůli 
nadměrnému deficitu šest zemí – Francie, Chorvatsko, Portugalsko, 
Řecko, Španělsko a Velká Británie.  Více E15.cz

Španělsko a Portugalsko  
mohou déle snižovat deficit 

n Evropská komise 
předložila svá pra-
videlná doporučení, 
která mají napomo-
ci hospodářskému 
růstu.

Česká republika by měla 
letos a příští rok zapracovat 
na dlouhodobé udržitelnosti 
svých veřejných financí, 
na snižování překážek pro 
investice nebo na vyšší 
atraktivitě učitelské profese. 
Tak zní hlavní doporučení 
Evropské komise.

V souvislosti s veřejný-
mi penězi komise ve svém 
pravidelném každoročním 
materiálu připomíná možná 
budoucí rizika v systému 
zdravotní péče či v penzij-
ním systému vzhledem ke 
stárnutí populace.

Český fiskální rámec pova-
žuje Brusel ve svém doku-
mentu za jeden z nejslabších 
v celé evropské osmadva-
cítce, a Česko by proto mělo 
přijmout změny potřebné 
k jeho posílení.

brusel: Česko musí mít 
dlouhodobě udržitelné 
veřejné finance

bEZPEČNost EVroPy závisí na spolupráci zemí a organizací, které jsou i mimo kontinent, zdů-
raznil na zahájení třídenní konference Interpolu v Praze šéf organizace Jürgen Stock (na snímku). 
Policejní prezident Tomáš Tuhý při té příležitosti uvedl, že není jasné, kdy ministerstvo vnitra vládě 
navrhne zrušení prvního stupně ohrožení před terorismem, který v Česku platí téměř dva měsíce.  

InTerPol zaSedá v Praze

fo
to

 č
tk

Ministr vnitra Milan Chova-
nec (ČSSD) na zítřejším jed-
nání se svými evropskými 
kolegy v Bruselu vyřídí, že 
Česká republika dál odmítá 
kvóty na přerozdělování 
uprchlíků. Od vlády dostal 
jasný mandát, uvedl. Minis-
tři vnitra by měli o kvótách 
diskutovat jen v obecné 
rovině, žádné hlasování se 
nečeká. 

Organizace pro pomoc 
uprchlíkům ministra 
Chovance vyzvala, aby na 
bruselském summitu po-
žadoval záruky, že Turecko 
s uprchlíky zachází hu-
mánně a podle zákonných 
pravidel. 

„Jsme pro důslednou 
ochranu hranic a stopro-
centně funkční hotspoty. 
Na experimenty s kvótami 
není čas,“ napsal Chovanec 
na Twitteru.

Podle ČTK však téma 
kvót a reformy evropské-
ho azylového systému na 
oficiálním programu jed-
nání ministrů vnitra není. 
Úkolem ministrů vnitra tak 
bude hlavně předpřipravit 
půdu pro červnové jednání 
Evropské rady, tedy pre- 
miérů a prezidentů zemí 
EU. Migrace má být jedním 
z hlavních problémů, jimiž 
se budou zabývat. /čtk/  
 Více E15.cz  NáZory str. 12

Chovanec se chystá  
odmítat kvóty 

Vitásková: Odsouzení 
bylo protiústavní 
Předsedkyně Energetického 
regulačního úřadu vyzvala 
k odstoupení brněnského 
soudce Aleše Novotného, 
který ji odsoudil v kau-
ze solárních elektráren 
Zdeňka Zemka na 8,5 roku 
vězení. „V rozporu s ústa-
vou jmenoval soudní senát. 
Navíc důkazy opatřené při 
prohlídkách úřadu byly 
také získány v rozporu 
s ústavou,“ tvrdí Vitásková.  
/stu/ Více E15.cz

V Senátu se komplikuje 
nová regulace hazardu 
Senátní výbor pro veřej-
nou správu nepodpořil ani 
vládní návrh nové podoby 
regulace hazardu, ani jeho 
úpravy. Vládní koalici chy-
běly hlasy. Stejně se zacho-
val i hospodářský výbor. Na 
rozdíl od něj ale výbor pro 
veřejnou správu nepodpořil 
ani novou podobu zdanění 
hazardních her a přístrojů. 
Senát bude o předlohách 
k omezení hazardu rozho-
dovat za týden.

Generální ředitel celníků  
Kašpar rezignoval 
Ministr financí Andrej 
Babiš (ANO) přijal rezignaci 
šéfa Generálního ředitelství 
cel Petra Kašpara. Protima-
fiánský útvar minulý týden 

zatkl jednoho z celníků. 
Kašpar však oficiálně 
odstoupil ze zdravotních 
důvodů. Server iDnes.
cz přitom uvedl, že podle 
zdrojů blízkých Generální-
mu ředitelství cel může být 
důvodem i pomalá příprava 
celníků na nové kompeten-
ce související s elektronic-
kou evidencí tržeb.

Šéf pražského DPP Ďuriš 
skončil v představenstvu 
Dozorčí rada pražského do-
pravního podniku odvolala 
z představenstva firmy ge-
nerálního ředitele Jaroslava 
Ďuriše. V čele podniku za-
tím zůstává.  Společně s Ďu-
rišem byla z představenstva 
odvolána ekonomická 
ředitelka DPP Magdalena 
Češková. Pražský dopravní 
podnik představuje největší 
městskou firmu a zaměst-
nává přibližně deset tisíc 
pracovníků.

Památkaři vrátili část 
Sázavského kláštera
Národní památkový ústav 
vrátil katolické církvi část 
areálu Sázavského kláštera. 
Římskokatolická farnost 
Sázava – Černé Budy do-
stala v rámci majetkového 
vyrovnání státu s církvemi 
budovu fary a kostela. 
Majetek byl zástupcům far-
nosti protokolárně i fyzicky 
předán minulý týden. /čtk/  

Krátce
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n Umělá struktura 
Českého Aeroholdingu 
byla vytvořena kvůli 
záchraně ČSA, do kte-
rých nalila miliardy.

Jan Šindelář

Český Aeroholding po více 
než pěti letech existence 
skončí. Firma ještě letos za-
nikne prostřednictvím fúze 
s dceřiným Letištěm Praha. 

Uvedl to včera šéf Aerohol-
dingu Václav Řehoř. „Český 
Aeroholding byl restruktura-
lizační nástroj pro vyřešení 
problémů národního doprav-
ce, takže už není potřeba,“ 
řekl deníku E15 Řehoř. Podle 
něj se díky fúzi zjednoduší 
struktura letištní skupiny 
a ušetří se náklady. 

Na vrcholu bude stát 
akciová společnost Letiště 
Praha, která si ponechá dvě 
další dcery dnešního Aerohol-
dingu. První zajišťuje údržbu 

a druhá se stará o odbavení 
cestujících a letadel. Necelou 
pětinu akcií Českých aerolinií, 
kterou holding dosud vlastní, 
převede na státní firmu 
Prisko, o čemž deník E15 psal 
začátkem dubna. Kolik Prisko 
za podíl v ČSA zaplatí, není za-
tím jasné. Podle Řehoře půjde 
ale o výrazně vyšší částku, než 
za kolik své podíly v národním 
dopravci kupovaly Korean 
Air a Travel Service. Korejci 
získali svůj 44procentní podíl 
před třemi lety za 68 milionů 

Aeroholding končí, 
bude jen letiště

Český aeroholding 
(bez ČSA) vykázal loni provozní 
zisk (EBITDA) 4,07 miliardy 
korun, což je o 14 procent 
meziročně více. Podle šéfa 
aeroholdingu Václava Řehoře 
stojí za zlepšením rostoucí 
počet cestujících a výnosy 
z komerčních aktivit. Mimořádně 
přispěla i údržba šesti airbusů, 
které se připravovaly k prodeji.

Provozní zisk 
vzrostl o 14 procent

Aircraft Industries odmítá, 
že by byla v úpadku
Kunovický výrobce letadel 
Aircraft Industries, který čelí 
návrhu na insolvenci, uhra-
dil pěti věřitelům zhruba 
62,5 milionu korun. Právní 
zástupce společnosti Michal 
Žižlavský navrhl Krajskému 
soudu v Brně, aby návrh na 
insolvenci odmítl. 

Zrušenou pokutu pro ČD 
za Taurusy vyřeší až soud
Případem milionové pokuty, 
kterou Českým drahám 

udělil Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže za 
pronájem lokomotiv Taurus 
od rakouských drah v roce 

2014, se bude zabývat Nej-
vyšší správní soud. Antimo-
nopolní úřad podal kasační 
stížnost proti rozsudku 
Krajského soudu v Brně, 
který pokutu drahám zrušil.

Pumpy Shell v Česku 
povede Pavel Los
Novým šéfem společnosti 
Shell Czech Republic, která 
v Česku provozuje 186 čer-
pacích stanic, se od začátku 
června stane Pavel Los. Ve 
funkci vystřídá Petra Praž-
ského, který se má věnovat 
vedení provozu čerpacích 

stanic Shell v celé střední 
a východní Evropě. 

UPC zavádí zpětné 
zhlédnutí TV pořadů
Největší tuzemská kabelo-
vá televize UPC poskytne 
v květnu a v červnu pro 
prvních 140 tisíc zákazníků 
funkci zpětného zhlédnutí. 
Další rozšíření přijde na 
podzim. Klienti budou mít 
možnost přehrát si pořady 
až sedm dní zpětně. Kon-
kurenční O2 TV a T-Mobile 
nabízejí zhlédnutí pořadů až 
dva dny nazpátek. /čtk/ 

Krátce

urychlit rozvoj. Hlavním zájmem státu po zániku Aeroholdingu bude rozvoj pražského letiště. Cílem je do roku 2035 zdvojnásobit 
počet cestujících na více než 24 milionů. Ještě letos chce letiště vypsat tendry na novou taxislužbu.
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korun. Tehdy ale vstupovali do 
ztrátové firmy. Za loňský rok 
už ČSA vykázaly čtvrtmiliar-
dový provozní zisk. 

Aeroholding vymyslel 
někdejší šéf letiště a ČSA 
Miroslav Dvořák. Šlo o ná-
stroj, jak do krachujících ČSA 
nalít peníze bez podezření, 
že jde o nepovolenou státní 
podporu. Podnik postupně 
odkoupil od ČSA jednotlivé 
činnosti, například zmíněnou 
údržbu či handling, za což 
zaplatil zhruba 3,5 miliardy 

korun. Kritici poukazovali 
na to, že ČSA jsou tak křížově 
financovány ze zisků letiště, 
které rovněž pod Aeroholding 
spadlo. Navíc se ukázalo, že 
převáděný majetek byl znač-
ně nadhodnocen, Aeroholding 
musel předloni ceny držených 
podílů i budov účetně snížit. 
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Mero

Státní provozovatel ropovodů Mero 
loni snížil čistý zisk o pětinu na 
373 milionů korun. Tržby klesly 
o 3,8 procenta na 1,97 miliardy. 
Hlavní zákazník Česká rafinérská sice 
loni navýšil požadavky na přepravu 
ropy, ale srpnový požár v litvínovské 
rafinerii výrazně narušil dodávky.

nWr

Těžební společnost NWR neoznámila 
čtvrtletní výsledky. Firma uvedla, že 
pravděpodobným dopadem situace 
v OKD bude rozpuštění skupiny NWR. 
OKD na sebe podala insolvenční 
návrh. Dluží přes 17 miliard. /čtk/ 

Výsledky
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Internetová společnost Se-
znam.cz Iva Lukačoviče loni 
zvýšila tržby o devět procent 
na 3,41 miliardy korun, což 
je nový rekord. Zisk před 
zdaněním stoupl o desetinu 
rovněž na dosud nejvyšších 
1,25 miliardy korun. Nejvíce 
se na růstu obratu podílely 

příjmy z reklamy ve vyhledá-
vání, které tvoří více než 
40 procent všech tržeb. 
Třetinový podíl mají příjmy 
z display reklamy, 
20 procent tvoří inzerce na 
oborových serverech.

„Naší obrovskou výho-
dou je, že peníze, které 

vyděláme, můžeme opět 
použít na rozvoj a inovace ve 
firmě. Soustředíme se nejen 
na rozšiřování nabídky 
reklamních formátů, ale 
i na modernizaci technolo-
gií,“ komentoval výsledky 
generální ředitel firmy Pavel 
Zima. /čtk/         názory str. 12

seznam.cz rekordně vydělal

n Konkurenční boj 
a nízké marže udolá-
vají venkovské lékár-
ny, daří se prodeji pří-
pravků přes internet.

Adéla Čabanová

Mezi lékárnami probíhá 
druhá vlna konsolidace trhu. 
Tíživá situace samostatných 
lékáren láká ambiciózní 
investory. Stabilní pozici 
největších sítí Dr. Max a Benu 
chtějí doplnit noví dravci.

Nedávno ohlásila ambi-
ci stát se trojkou na trhu 
začínající síť Na zdraví 
investiční skupiny Davida 
Rusňáka. „Naše skupina 
zde vidí velkou příležitost,“ 
prohlásil Rusňák. Mezitím 
se však na pozici trojky dere 
také Pilulka Martina Kasy, 
která chce mít na konci roku 
až 50 vlastních lékáren. Dosa-
vadních 22 lékáren nakoupil 

Kasa za pouhých 14 měsíců. 
Kromě toho Pilulka zajišťuje 
servis pro 200 partnerských 
lékáren v Česku.

Podle Kasy stovky malých 
lékáren řeší vážné ekono-
mické problémy. „Jsou tu ale 
i další stovky lékáren, které 
rentabilitu mají, ale stojí před 
rozhodnutím, jakým směrem 
se vydat,“ tvrdí Kasa.

Česká lékárnická komora 
upozorňuje, že síť lékáren na 
venkově je ohrožená. „V roce 
2015 zaniklo 93 lékáren, 
zejména v malých obcích. 
Tento úbytek nemůže nijak 
nahradit ani 44 lékáren nově 
otevřených v nákupních 
centrech na okrajích velkých 
měst,“ uvádí komora.

Zároveň v lékárenství posi-
luje internetový obchod. Sku-
pina Pilulka letos plánuje na 
internetu tržby 400 milionů 
korun. Jedničkou na trhu je 
Lékárna.cz, která loni dosáh-
la obratu 416 milionů korun. 
E-shop Dr. Max měl loni tržby 
125 milionů, letos se chce 
dostat na dvojnásobek. 

Tržby internetových 
lékáren tvoří podle odhadů 
1,5 až dvě miliardy korun 
ročně a rostou dvouciferným 
tempem. Zásilkově nelze 
prodávat léky na recept. „Na 
internet se postupně přesou-
vá zájem hlavně u přípravků, 
které se berou opakova-
ně,“ říká Michal Macourek 
z Benu.

Draví 
investoři 
skupují 
lékárny

n Úroky z úvěrů na 
bydlení mohou být 
letos ještě nižší, byty 
jsou však pro Čechy 
stále nedostupnější.

Jaroslav Bukovský

Češi si zatím nikdy nepůjčo-
vali na bydlení tak levně jako 
nyní. Průměrná dubnová 
úroková sazba z hypoték se 
propadla podle Fincentrum 
hypoindexu na rekordních 
1,94 procenta. Slabší byl ale 
i zájem lidí, smlouvu totiž 
podepsalo takřka o čtyři 
procenta méně zájemců 
než o měsíc dříve. Podle 
odborníků sazby ještě stále 
nedosáhly dna, výrazněji už 
prý ale nezlevní. Významněj-
šího zdražení se naopak lidé 
nemusejí obávat ani během 
příštího roku.

„Další pokles sazeb už 
bude stát primárně na 
konkurenčním boji mezi 
bankami, neboť cena peněz 
na mezibankovním trhu už 
několik týdnů neklesá,“ uvádí 
šéf makléřské společnosti 
Golem Finance Libor Ostatek. 
Na dlouhodobé dno podle 
něho padnou úroky letos, a to 
buď do začátku léta, nebo na 
podzim. „V příštím roce oče-
kávám průměr sazeb kolem 
dvou procent, největší počet 
hypoték by měl být poskyt-
nut v pásmu od 1,5 do 
2,2 procenta,“ dodává Ostatek.

Levné hypotéky přitom 
zvyšují ceny bytů. Nabídkové 
ceny, které jsou obvykle vyšší 
než ceny skutečně dosažené, 
podle dat ČNB jen během 
prvního čtvrtletí vzrostly 
o více než deset procent. 
Ceny bytů se tak rychle vzda-
lují příjmovým možnostem 

českých domácností. Podle 
stejných statistik platili letos 
lidé za byty v průměru víc 
než stonásobek průměrné 
mzdy, což je nejvíce od po-
čátku roku 2011.

I přes nižší sazby hypo-
ték jejich splátky stále více 
promlouvají do rozpočtů 
domácností, v březnu tak 
lidé v průměru platili 
78,5 procenta průměrné 
měsíční mzdy, tedy nejvíce 
za uplynulé dva roky.

„Ceny bytů jsou stále ještě 
přibližně sedm procent pod 

svým dosavadním maximem 
na sklonku léta 2008,“ říká 
ale analytička České spořitel-
ny Dana Hájková. I tak doká-
zaly ceny zamíchat kartami 
v případě zájemců o byt na 
investici. Pronájem bytu je 
totiž podle dat ČNB nejméně 
výnosný od podzimu roku 
2011. „Za účelem pronájmu 
se kupuje kolem třetiny 
bytů, klesající výnos může 
podstatně snížit poptávku, 
a tím i tempo růstu cen,“ 
zdůrazňuje analytik Consequ 
Vojtěch Železný. 

levné hypotéky ženou 
nahoru ceny bytů
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PřežijeMe 
v síti. 
Dr. Max je se 
svými zhruba 
375 lékárnami 
jednoznačně 
největší česká 
síť, Benu má 
186 lékáren. 
Další uskupe-
ní jsou mno-
hem menší, 
44 spadá do 
sítě Plzeňská 
lékárna, De-
větsil má 25. 
v Česku je cel-
kem je 2700 
nemocničních 
lékáren, zcela 
nezávislých je 
jich třetina.

Čnb zAsAhuje? Ještě podstatně levnější mohou být hypotéky 
v případě, že centrální banka zavede záporné úrokové sazby. Přes 
zdrženlivost ČNB leží takový scénář jako jeden z možných na stole.  



K mání budou některá 
z nejdražších vín světa. Více 
než 120 lotů bude tvořit 
Château Latour, jeden z lotů 
bude mít šest 1,5litro-
vých lahví Château 
Latour a měl by 
se prodat až za 
60 tisíc dolarů. 
Na 80 lotů 
bude obsa-
hovat pouze 
Château 
Mouton Roth-
schild, ten nej-
sledovanější tvoří 
10 lahví ročníku 
1945 a čeká se, že za něj 
úspěšný dražitel z peněženky 
vytáhne až 120 tisíc dolarů. 
„Je to jedno z nejlegendár-
nějších vín světa a tento 
ročník je považován za jedno 
z nejlepších vín historie. 

Vidět ho prodávat najednou 
takové množství je opravdu 
zážitek,“ uvedl Kriegel.

Koch ve sběratelské karié-
ře neměl vždy šťastnou 

ruku. Na konci 
osmdesátých let 

minulého stole-
tí zaplatil půl 
milionu do-
larů za lahev, 
která měla 
v minulosti 

patřit Thoma-
si Jeffersonovi, 

ale ukázalo se, 
že jde o podvod. 

V roce 2005 koupil přes 
dvě stovky lahví od podezře-
lého obchodníka s vínem za 
dva miliony dolarů. Koch jej 
nakonec zažaloval a prodá-
vající byl odsouzen na deset 
let vězení.
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n Chudnoucí boháč 
prodává polovinu  
své kolekce, která  
vznikala čtyřicet let.  

Zdeněk Pečený

V newyorské aukční síni So-
theby’s dnes začíná třídenní 
aukce vzácných vín magnáta 
Williama Kocha. Dražit se 
bude 20 tisíc lahví. 

„Koch nakupoval ohromná 
množství vín,“ řekl agentuře 
Bloomberg šéf aukcí v Sothe-
by’s Wine Connor Kriegel. 
„Kdykoli viděl příležitost, 
něco koupil.“ 

Kolekce ropného pod-
nikatele a investora  bude 
rozdělena na 2700 takzva-
ných lotů a prodávající 
i aukční síň doufají, že aukce 
vynese mezi 10,5 a 15 miliony 
dolarů. 

Koch prodej zdůvodňuje 
tím, že má vína příliš mnoho. 
„Nemám šanci si vychutnat 
zhruba 43 tisíc lahví, proto 
chci sběratelům nabídnout 
možnost některé z těchto 
skvostů vlastnit,“ napsal 
Koch v prohlášení. Objevi-
ly se však zprávy, že Koch 
potřebuje hotovost, protože 
za poslední tři roky se jeho 
majetek ztenčil o polovinu 
na dvě miliardy dolarů.

sbírka vín miliardáře  
kocha jde do dražby 

Syn Freda Kocha, který založil rafinerské impérium Koch Industries, 
šel v otcových šlépějích do roku 1983, kdy svůj zděděný podíl 
v rodinné firmě prodal bratrům Davidovi a Charlesovi a začal rozvíjet 
vlastní obchodní aktivity. Kromě sbírání vína se věnoval jachtingu. 
V roce 1992 vyhrál nejslavnější jachtařskou trofej Pohár Ameriky. 
Koch má však řadu investic stále navázaných na ropný byznys, proto 
se jeho majetek od roku 2012, kdy přesahoval čtyři miliardy dolarů, 
ke konci loňského roku propadl na polovinu.

William  
ingraham koch

ČEZ si myslí na teplárenská aktiva EDF v Polsku 

Společnost ČEZ uvažuje o předložení nabídky na převzetí 
polských teplárenských aktivit francouzské firmy EDF. 
Uvedl to člen představenstva ČEZ Ivo Hlaváč. EDF má 
v zemi pět tepláren s tržním podílem 15 procent. V první 
fázi má jít o nezávaznou nabídku.  více e15.cz

Japonský HDP vzrostl nejrychleji za rok 

Japonská ekonomika vzrostla v prvním čtvrtletí v celoroč-
ním přepočtu o 1,7 procenta, což byl nejvyšší růst za po-
slední rok. Tempo růstu překonalo očekávání díky vyšším 
výdajům vlády, které vyrovnaly slabé firemní investice 
a vývoz. 

EU se vrátila do deflace 

Spotřebitelské ceny v eurozóně i v celé Evropské unii se 
v dubnu meziročně snížily o 0,2 procenta. V březnu byla 
inflace v obou regionech nulová. Největší dopad měly níz-
ké ceny pohonných hmot, topného oleje a plynu. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,409

Čína 1 3,666

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,607

Japonsko 100 21,897

Kanada 1 18,461

Maďarsko 100 8,547

Norsko 1 2,912

Polsko 1 6,157

Rusko 100 36,606

Švédsko 1 2,889

Švýcarsko 1 24,370

Turecko 1 8,026

USA 1 23,955

Velká Británie 1 34,871

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 18. 5. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,50 -1,05

ČEZ 439,90 -0,11

Erste Bank 623,60 1,48

Fortuna 84,50 -0,94

Kofola 427,00 0,00

KB 946,40 0,11

Moneta 74,35 1,29

O2 CR 231,50 0,65

Pegas 791,00 -0,63

Philip Mor. ČR 12 811,00 0,95

PLG 205,30 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 176,85 1,00

VIG 511,40 1,07

Celkový objem (v tisících korun) 432 234,36

Akcie na pražské burze 18. 5. 2016 

Až

15 
milionů

dolarů může vynést 
 aukce 20 tisíc  

lahví.
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n Firma udala letadla 
pod cenou díky dotaci 
vlády, tvrdí Brazilci.

Štěpán Bruner

Koncem dubna kanadský 
Bombardier oslavoval, teď 
musí odrážet stížnosti. Před 
třemi týdny získalo jeho 
nové dopravní 
letadlo CSeries 
prvního velké-
ho zákazníka, 
aerolinky Delta 
Air Lines. 
Konkurent 
Kanaďanů 
Embraer si ale 
na transakci 
chce stěžovat 
u Světové obchodní organi-
zace. Brazilská společnost 
tvrdí, že Bombardier letadla 
prodal za cenu pod výrobní-
mi náklady. 

Delta Air Lines si objedna-
ly 75 letounů CSeries s opcí 
na dalších 50 strojů. Pro 
Bombardier jde o klíčovou 
zakázku. O nové letadlo, za 
jehož vývoj utratil miliardy 
dolarů, do té doby projevily 
zájem jen menší společnosti. 

Zakázka má podle ceníků 
hodnotu 5,6 miliardy dolarů. 
Embraer ale uvedl, že Delta 
zaplatí mnohem méně, 
dokonce tak málo, že Bom-
bardier na zakázce prodělá. 
To si prý může dovolit jen 

díky pomoci regionální vlády 
Quebeku v hodnotě miliardy 
dolarů. Bombardier navíc 
žádá o další, tentokrát fede-
rální finanční podporu. 

„Způsobuje to příliš velkou 
deformaci trhu,“ řekl šéf 
Embraeru Paulo Cesar Silva 
serveru Air Transport World. 
„Analyzujeme situaci a jed-
náme s brazilskou vládou,“ 

dodal ředitel 
státního pod-
niku. 

Ve finanční 
zprávě za 
první čtvrtletí 
Bombardier 
oznámil, že 
v souvislosti 
s uzavíráním 
smluv s Delta 

Air Lines, Air Canada a air-
Baltic očekává mimořádné 
náklady ve výši 500 milionů 
dolarů. Podle Embraeru by 
touto položkou mohl masko-
vat ztrátu způsobenou tím, 
že letadla prodal pod cenou. 

Bombardier obvinění od-
mítl. „Je jasné, proč si Delta 
vybrala naše letadlo. Máme 
lepší technologie,“ uvedla 
mluvčí firmy. 

Za levné považuje zakázky 
Bombardieru i analytik 
společnosti Bloomberg In-
telligence Georgie Ferguson. 
Bombardier letadla „pravdě-
podobně prodal pod cenou 
ve snaze rozhýbat poptáv-
ku“, uvedl.  více e15.cz
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Podle Embraeru 
Delta zaplatí 
mnohem méně  
než ceníkových  
5,6 miliardy dolarů.

Prezident Mitsubishi Tecuró 
Aikawa kvůli skandálu kolem 
manipulací s údaji o spotřebě 
odstoupí z funkce stejně 
jako jeho náměstek, výkonný 
viceprezident Rjúgo Nakao. 
Aikawa podíl na aféře popírá, 
prezidentem se stal loni.

Prezident  
mitsubishi končí

embraer napadl 
prodej bombardierů 

Vrtulník  
už létá
Centrálním bankám ve 
vyspělém světě se nedaří plnit 
inflační cíle i přes používá-
ní mnoha nestandardních 
prostředků. I česká inflace 
se drží daleko od cíle. Co by 
tedy centrální banky, včetně 
té české, mohly ještě udělat, 
aby zvýšily inflaci? Čím dál 
častěji se tématem stávají tzv. 
peníze z vrtulníku (helicopter 

money). Stejně jako další 
nestandardní nástroje cent-
rálních bank i podstata peněz 
z vrtulníku spočívá ve vy-
tváření nových peněz. Rozdíl 
oproti současným nástrojům 
je, že místo aby za nové pení-
ze centrální banka kupovala 
buď aktiva na finančním 
trhu, jako to dělá ECB, nebo 
skupovala cizí měnu, jako 
to dělá ČNB, převedla by je 
přímo na běžné účty obyvatel. 
Zatím jde pouze o teoretický 
koncept, o jehož použití cent-
rální bankéři reálně neuvažu-
jí. Takový malý shoz již však 
centrální banky provádějí. 
Tím, jak výrazně snížily 
své úrokové sazby, stlačily 
i úroky na státní dluh. To není 
účelem měnové politiky, ale 

je to příjemný vedlejší efekt. 
Státy tak utrácejí méně za 
dluhovou službu a mohou 
tedy více utratit na výdajích 
a transferech obyvatelům. 
V Evropě takto ušetřily desít-
ky miliard eur. V Česku pouze 
v loňském roce oproti roku 
2014 klesly náklady na úroky 
zhruba o osm miliard korun. 
Velká část této úspory jde na 
vrub politiky centrální banky. 
Nicméně aby tento malý 
vrtulníkový nálet dopadl až 
na místo určení nejen u nás, 
ale i v Evropě, musejí vlády 
tyto ušetřené peníze utratit 
a nepoužívat je pouze na 
snížení dluhu.

Autor je ekonomem  
Komerční banky

Z parketu

Viktor Zeisel

Spojené státy rozhodly 
o uvalení finálního dovozní-
ho cla na čínskou zastudena 
válcovanou plochou ocel ve 
výši 522 procent. Američané 
dospěli k závěru, že tyto 
produkty se v USA prodávají 
pod náklady díky nepocti-
vým dotacím. Čínské mi-
nisterstvo obchodu v reakci 
uvedlo, že dotace zachová.

Zmíněný druh oceli se 
používá při výrobě au-

tomobilových karosérií, 
spotřebičů, kontejnerů či ve 
stavebnictví. Spojené státy jí 
loni dovezly za 272,3 milionu 
dolarů, což je relativně málo, 
avšak ocel je velmi citlivým 
tématem pro americké 
i evropské firmy kvůli nad-
produkci v odvětví. Na příliv 
levné oceli z Číny si stěžují 
mimo jiné i čeští oceláři.

Rozhodnutí přichází 
v době stupňujícího se ob-

chodního napětí mezi USA 
a Čínou, zvláště v oceláren-
ském sektoru. Firmy z USA 
i Evropy prohlašují, že Čína 
deformuje světové ceny, 
protože kvůli zpomalová-
ní poptávky na domácím 
trhu se snaží prodat svoji 
nadprodukci v zahraničí za 
dumpingové ceny. Minister-
stvo rovněž uložilo finální 
clo na japonskou ocel ve výši 
71,35 procenta. /čtk/

Usa prudce zvedly 
clo na čínskou ocel

Japonská automobilka Suzu-
ki u 16 modelů prodávaných 
v Japonsku používala meto-
dy testování emisí a spotře-
by, které nebyly v souladu 
s tamními předpisy. Řádné 
testy však ukázaly, že není 
potřeba údaje měnit. Zpráva 
přichází poté, co japonské 
ministerstvo dopravy nařídi-
lo domácím výrobcům pře-
zkoumat metody testování 
spotřeby paliva po skandálu 
automobilky Mitsubishi.

Nesprávné zkušební me-
tody automobilka používala 
od roku 2010 a týkají se 
zhruba 2,1 milionu vozů. 

suzuki přiznala 
nesprávné testování

Společnost dodala, že vozů 
v zahraničí se záležitost 
nedotkne. Její akcie oslabily 
o devět procent, nejvíce za 
sedm let. /čtk, tre/
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nadProdUkce. Číňané se potřebují zbavit obrovských zásob oceli, a tak zlevňují.



Seriály House of Cards 
a Orange Is the New Black se 
dostaly do povědomí milionů 
fanoušků seriálů po celém 
světě. A řada z nich znala 
osudy jejich hrdinů dávno 
předtím, než Netflix vstoupil 
na místní trh. Právě tyto se-
riály jsou prvními výraznými 
reprezentanty nového Netfli-
xu, který se z videopůjčovny 
stal televizí zcela nového typu. 
Její pravidla jsou zajímavější 
než u většiny dosavadních 
mediálních inovací z posled-
ních let.

Nové formáty,  
staroNové hvězdy
Netflix zatím stále sází na 
osvědčené formáty. Dále 
mu vévodí velké dramatické 
seriály, jejichž epizody mají 
kolem 50 minut. Vedle Domu 
z karet a Orange Is the New 

Black nabízí v této prestižní 
kategorii ještě komiksové se-
riály Daredevil a Jessica Jones 
nebo netradiční sci-fi Sense8. 
Většina seriálů pochází od 
slavných tvůrců (Sense8 
dělali sourozenci Lana a Andy 
Wachowští, autoři Matrixu). 
Netflix také těží ze smluv 
s komiksovým nakladatel-
stvím Marvel, které dnes 
v Hollywoodu patří k nejcen-
nějším aktivům.

V posledních měsících se 
však Netflix pouští do zcela 
nových děl. Pro komediální 
seriály najímá slavné komiky 
(seriál Masters of None 
vytvořili Aziz Ansari a Alan 
Yang, za letošní Love stojí 
veleúspěšný Judd Apatow). 
Animované seriály chystají 
kreativní superhvězdy (F is 
for Family napsal komik Bill 
Burr a hlavnímu hrdinovi 

animovaného sitcomu BoJack 
Horseman propůjčil hlas 
Will Arnett). Podle magazí-
nu Variety dokonce Netflix 
jedná o nové show s autorem 

| 8 | téma televizní trh

Stanislav Šulc

Stranu připravil

Netflix mění pravidla hry
n Netflix se stal globálním fenoménem. Na počátku ledna 
vstoupil současně do více než 130 států světa a celkem 
je tak dostupný ve 190 zemích včetně Česka. V prvním 
letošním čtvrtletí mu přibylo rekordních 6,74 milionu 
nových uživatelů. Celkem je jich už 81 milionů 
a 42 procent z nich žije mimo USA, což se začíná projevovat 
na nabídce. Vedle vlastní tvorby v angličtině se postupně 
objeví řada seriálů v lokálních jazycích, zároveň se Netflix 
snaží stát globálním distributorem nových filmů. Česko je 
zatím mimo zájem světového gigantu.

Simpsonových a Futuramy 
Mattem Groeningem.

Letošní novinkou je vůbec 
první talkshow Netflixu, v níž 
Chelsea Handlerová v roli 
moderátorky zpovídá slavné 
osobnosti. Handlerová byla 
magazíny Forbes a Time 
označena za jednu z nejvliv-
nějších osobností světa.

Specialitou Netflixu jsou 
pak nové řady seriálů, které 
jiné stanice zrušily. Stalo se 
tak s komediálními seriály 
Arrested Development nebo 
Trailer Park Boys či s dětskou 
sci-fi Klonové války.

Tím vším zatím Netflix 
kopíroval postupy dosavad-
ních stanic, ale masivnost 
a velkorysost, s jakou začal 
připravovat nové série, je ob-
divuhodná. Netflix se také od 
běžných stanic liší způsobem 
distribuce – novou sérii vydá 
vždy najednou, a nikoli v tý-
denním televizním rytmu.

do světa Na taleNty
To skutečně nové nastává 
až v posledních měsících – 
Netflix začíná produkovat 
a distribuovat neanglicky 
mluvené série. Využívá part-
nerství s původně evropským 
gigantem Gaumontem. 

Gaumont International 
Television produkuje pořady 
po celém světě a Netflix se 
stává jejich distributorem. 
Platí to třeba pro loňský hit 
Narcos o životě Pabla Escoba-
ra. Narcos sice jsou označeny 
jako americký seriál, ten je ale 
celý ve španělštině, odehrává 
se v Latinské Americe a na-
točil jej brazilský režisér José 
Padilha. Ještě o několik týdnů 
dříve přitom měl premiéru 
první španělsky mluvený 
seriál Netflixu Club de Cuer-
vos, který vznikl v mexické 
produkci.

Netflix s vlastními pořady 
kopíruje svou expanzi s pů-
vodní půjčovnou. Mexiko 
a Latinská Amerika byly 
prvními zeměmi, kam zamířil 
po domovských USA. Nyní 
začíná s vlastní tvorbou také 
v Evropě. Ve čtvrtek 5. květ-
na si i předplatitelé v Česku 
mohli pustit první řadu fran-
couzského seriálu Marseille 
s Gérardem Depardieuem 
v hlavní roli. A Marseille 
rozhodně nezůstane posled-
ním pokusem. Jen do konce 
letošního roku vzniknou pod-
le plánu firmy nové seriály 

OchuzeNi? Uživatelé Netflixu na trzích mimo Ameriku si stěžují, že nabídka je proti USA malá.
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v japonštině a portugalštině, 
v roce příštím by se měly 
přidat novinky v italštině 
a němčině. Samozřejmě bude 
pokračovat tvorba anglická 
a španělsky mluvená.

Řada odborníků si stále 
klade otázku, co je skutečným 
důvodem sázky na vlastní 
obsah. Matthew Ball z Ivey 
Business Review již v roce 
2013 napsal, že za vlastní 
tvorbou nestojí snaha přilá-
kat nové klienty. „Ekonomic-
ky to nedává smysl. Investice 
do seriálu jsou tak vysoké, že 
by musely přilákat miliony 
nových zákazníků. Pokud se 
tak během jednoho čtvrtletí 
nestane, je důvod jiný – aby 
o miliony diváků Netflix 
nepřišel,“ tvrdí Ball.

z pošty Na iNterNet 
Netflix začínal v roce 1997 
jako zásilková videopůjčov-
na. Lidé dostávali DVD s po-
žadovaným filmem poštou 
a poštou jej zase poslali zpět. 
Již dva roky po zahájení čin-
nosti začal Netflix rozvíjet 
on-line distribuci, z níž se 
postupně stal hlavní byznys 
společnosti.

Úspěch firmy ale přinesl 
problém – tvůrci si účtovali 
stále vyšší licenční poplatky 
a Netflix musel investovat 
miliardy dolarů ročně. Zá-
roveň si velké televizní spo-
lečnosti začaly tvořit vlastní 
on-line databáze a přestaly 
Netflixu pořady poskytovat. 

Od roku 2012 proto Net- 
flix investoval nemalé 
částky do vlastního tvorby. 
Podle statistik RBC Capital 
Markets zaplatil Netflix 
v roce 2012 za původní obsah 
1,75 miliardy dolarů a od té 
doby tuto částku každoroč-
ně zvyšoval. Letos Netflix 
plánuje zaplatit za původní 
pořady pět miliard dolarů.

Je třeba dodat, že Netf-
lix zároveň odstupuje od 
mnoha dlouhodobých smluv. 
Loni například neobnovil 
kontrakt se společností Epix, 
díky kterému mohl nabí-
zet filmy studií Lionsgate 
(například Hunger Games), 
MGM a Paramount (série 
Transformers).

Investice Netflixu  
do vlastních pořadů 
( v miliardách dolarů)

* plán  Pramen rBC Capital Markets

2012 2013 2014 2015 2016

1,75

2,3

3,0
3,3

5,0*



www.e15.cz | 9 |

n Koupit distribuci 
filmu a nepustit ho 
do kin může být pro 
prodávajícího režisé-
ra problém. Nespraví 
ho někdy ani nabídka 
nejvyšší ceny. 

Ačkoli se Netflix snaží tvořit 
hlavně vlastní seriály, nevzdá-
vá ani snahu stát se globálním 
distributorem nových filmů. 
Loni takto uvedl do své nabíd-
ky snímek Beast of No 
Nation, který patřil 
k festivalovým hi-
tům a uvažovalo 
se o něm i jako 
o možném 
kandidátovi na 
Oscara. Právě 
kvůli neúspě-
chu při udílení 
filmových cen 
roku se však 
Netflix zatím jako 
distributor seriózních 
filmů výrazněji neprosadil.

Na přehlídkách, kde tvůrci 
shánějí globálního distributo-
ra, se o potenciální hity strhne 
vždy velký boj. Donedávna 
o filmy usilovali tradiční distri-
butoři, kteří filmy pouštějí do 
kin. Netflix však kina neza-
jímají, chce filmy okamžitě 
uvést ve své videotéce. A je 
ochoten za to zaplatit. Proto 
v posledních letech značně 
stouply ceny za distribuční 
licence, o čemž třeba v maga-
zínu Sight & Sound psal jeho 
šéfredaktor Nick James.

Ale na letošním festivalu 
Sundance již Netflix (a dal-
ší noví hráči jako Amazon 
či Hulu) prohrál několik 
významných bitev, přičemž ta 
nejslavnější se strhla o snímek 
Zrození národa. Jeho režisér 
Nate Parker měl na výběr 
nabídku Netflixu za 20 milio-
nů dolarů a proti ní 17 a půl 
milionu dolarů od tradičního 
distributora artových filmů 
Fox Searchlight. Přijal nižší 
nabídku, protože toužil po 
tom, aby se jeho film uváděl 

v kinech. I díky tomu pak 
bude mít větší šance 

na Oscary a další 
ceny sezony.

Přesto se 
Netflixu daří 
kupovat i větší 
filmy. Pod jeho 
křídly se do 
světa podívá 

nový film Brada 
Pitta Válečná ma-

šina, zároveň Netflix 
uzavřel smlouvu na 

několik nových filmů americ-
kého komika Adama Sandlera 
(zatím se realizoval pouze film 
Šest směšných).

Videotéka však nezoufá 
a bojuje na frontách, které jiné 
zdánlivě nezajímají. Netflix je 
výrazným distributorem do-
kumentárních filmů. Tři z nich 
se dokonce ucházely o Oscara. 
Dalším výrazným počinem je 
pak americké uvádění neang-
licky mluvených filmů. Ame-
rický Netflix například uvádí 
i v Česku úspěšnou německou 
komedii Už je tady zas.

Netflix jako 
distributor?  
Jde to ztuha

Ačkoli je Netflix v Česku přítomen již více než čtyři měsíce, žádné 
reálné námluvy zde zatím neprobíhají. Nabídka videotéky je zatím 
stále bez jakékoli místní stopy, diváci se musejí spokojit s titulky 
anglickými, německými či francouzskými, které bývají u většiny 
programů. V tuto chvíli český Netflix nenabízí ani žádný tuzemský 
film, ačkoli americká nabídka aktuálně zahrnuje Kolju a Venkovského 
učitele. Dříve ještě například Slámovo Štěstí, Švankmajerův snímek 
Něco z Alenky, dokument Nickyho rodina nebo sportovní snímek Zítra 
bude líp. Z nových filmů, o které má Netflix údajně zájem, se mluvilo 
o letošní Lídě Baarové. Zda se tak skutečně stalo, zatím není jasné, 
Lída Baarová však v tuto chvíli není v nabídce ani amerického Netflixu. 
V Česku společnost nemá žádné zastoupení, tuzemské operace chce 
řídit z amsterdamské centrály. Momentálně však není obsazena většina 
jejích postů včetně šéfa business developmentu pro Evropu.

Netflix a Česko

Netflix  
nabídl za snímek  
Zrození národa

20 
milionů.

Nezískal ho.

evrOpská vlaštOvka. Prvním evropským seriálem, který Netflix začal uvádět začátkem května, 
je Marseille s Gérardem Depardieuem v hlavní roli. Pro něj je to první seriálová role vůbec.
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hvězdy v muNdÚrech. Orange Is the New Black se stal fenoménem, jehož herecké představitel-
ky sklízejí řadu cen. Kompletní čtvrtou sérii Netflix uvede 17. června také českým divákům.

lekce pOlitOlOgie. První vlastní seriál Netflixu je stále také tím nejznámějším. Dům z karet  
s Kevinem Spaceym a Robin Wrightovou v hlavních rolích odhaluje krutost vysoké politiky.
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n Dotace nákupu 
vozů s elektrickým 
pohonem mají i řadu 
odpůrců.

Čtyřmi tisíci eur přispěje stát 
zájemcům o koupi nových čis-
tě elektrických aut a tři tisíce 
poskytne kupcům hybridních 
vozů. Nové elektromobily 
budou navíc na deset let osvo-
bozeny od daně z vlastnictví 
motorového vozidla. Včera 
tak rozhodla německá vláda 
s tím, že na nákupní pobídky 
vyčlení 600 milionů eur. Stej-
nou částkou přispějí i auto-
mobilové koncerny, s nimiž se 

na tom kabinet dříve dohodl. 
Peníze bude vláda poskyto-
vat do vyčerpání stanovené 
částky, maximálně ale 
do roku 2019. Nárok 
na vyplacení pod-
pory budou mít 
jen kupci těch 
vozů, jejichž 
producenti se 
budou podílet 
na financování 
nákupních 
prémií.

Nárok na 
prémie se bude 
vztahovat jen na 
elektromobily, jejichž 
cena v základní výbavě ne-

překročí 60 tisíc eur. „Vláda 
se tak chce vyhnout situaci, 
v níž by dotovala luxusní 

vozy,“ vysvětlil mluvčí 
vlády Steffen Sei-

bert. Desetileté 
osvobození od 

daně ale bude 
platit pro 
všechny nové 
elektrické 
vozy bez roz-
dílu, dosud to 

bylo pět let.
Schválená 

forma podpory 
má přitom řadu od-

půrců mezi poslanci jak 
vládních, tak i opozičních 

stran. Někteří členové vládní 
sociální demokracie upozor-
ňovali, že elektrické auto si 
mohou dovolit jen bohatí, 
protože jeho cena je výrazně 
vyšší než u dieselového nebo 
benzinového modelu. Peníze 
na dotace přitom půjdou 
i z daní chudších obyvatel.

Opoziční Zelení sice mají 
nákupní prémie za správné 
opatření, také jim však vadí, 
že se na jejich financová-
ní budou podílet všichni 
daňoví poplatníci. „Vhod-
nější by bylo, kdyby prémie 
financovali řidiči vozů 
s vysokou spotřebou,“ uvedl 
místopředseda poslanec-

německá vláda si přeje víc  
elektromobilů na silnicích

V Česku lze dnes na nákup 
elektromobilů čerpat pro-
středky z unijního Operačního 
programu podnikání a inovace 
pro konkurenceschopnost. 
Nejde však o plošnou dotaci 
pro jakýkoli nákup elektromo-
bilu, ale o podporu podnika-
telů, kteří by v rámci svých 
aktivit mohli elektromobilem 
nahradit auto se spalovacím 
motorem. Dotaci lze získat 
i na pořízení (neveřejných)
nabíjecích stanic v rámci pod-
nikatelského areálu pro vlastní 
potřebu. Výše podpory EU se 
pohybuje od 70 tisíc korun do 
tří milionů.

Jak je to
u nás

kého klubu Zelených Oliver 
Krischer, podle nějž by měl 
stát prostředky pro nákupní 
pobídky získat zvýšením 
spotřební daně z nafty a ben-
zinu. /čtk, hý/

Vládou 
schválené opatření

má přitom řadu

odpůrců
mezi poslanci koaličních 

i opozičních 
stran.

britská vláda 
dodrží závazek vůči 

NATO předpokládají-
cí výdaje na obranu 

ve výši dvou procent 
HDP. V parlamentu 

to včera oznámila 
britská královna 

Alžběta II. „Budou 
také přijaty nové 

zákony proti radika-
lismu a terorismu,“ 
prohlásila královna 

v ceremoniálním vy-
stoupení, ve kterém 
představitele Dolní 

sněmovny a Sně-
movny lordů infor-

movala o krocích 
„své vlády a svých 

ministrů“.

králOVNINA řeč
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Nejméně dva zraněné po-
licisty si vyžádaly včerejší 
násilnosti v Paříži na nepo-
volené demonstraci proti 
policejní zlovůli. Akce se 
konala v době, kdy na mani-
festacích ve zhruba šedesáti 
francouzských městech po-
licisté poukazovali na nená-
vist a násilí, jimž musejí při 
zajišťování bezpečnosti na 
demonstracích čelit. Zhruba 
tři stovky demonstrantů 

poblíž pařížského náměstí 
Republiky skandovaly hesla 
jako „Policisté jsou prasata 
a vrazi“ či „Všichni nenávidí 
policisty“. Řádění učinil 
přítrž až slzný plyn.

Policisté využili včerejší 
polední pauzy, aby po celé 
zemi upozornili na stále 
častější a brutálnější případy 
násilí, jimž musejí čelit 
během nynějších protestů 
proti reformě zákoníku 

práce. Ty v úterý probíhaly 
vedle Paříže také v Toulouse, 
Nantes, Lyonu, Montpellieru, 
Grenoblu či Rennes a Mar-
seille. Prezident François 
Hollande uvedl, že při nich 
bylo zraněno kolem 350 po-
licistů. Demonstrantům pak 
vzkázal, že ani přes měsíce 
trvající protesty od reformy 
neustoupí, protože je nezbyt-
ná pro snížení nezaměstna-
nosti. /čtk/    sledujte E15.cz

Protesty ve Francii přitvrzují

nEvděk. Zatímco pařížští policisté včera upozorňovali na zvyšují-
cí se násilí při demonstracích, vandalové jim zapálili auto. 
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n Americké primárky 
pokračovaly v úterý ve 
dvou dalších státech.

Favoritka na demokratickou 
prezidentskou nominaci Hil-
lary Clintonová jen těsně zví-
tězila v úterních primárkách 
v Kentucky, zatímco její rival 
ovládl Oregon. Oba se již 
v daných státech prohlásili 
za vítěze, ač konečné výsled-
ky ještě nebyly vyhlášeny. 

Bývalá ministryně zahra-
ničí získala v Kentucky po 
sečtení 99 procent hlasů 
46,75 procenta z nich, San- 
ders za ní zaostal jen o zhru- 
ba 0,4 procentního bodu. 
„Právě jsme zvítězili v Ken- 

tucky! Děkuji každému, kdo 
hlasoval. Společně jsme vždy 
silnější,“ napsala přesto Clin-
tonová na Twitteru.

Ani v Oregonu nebyly ještě 
oznámeny konečné výsledky, 
ale už po sečtení necelých 
80 procent hlasů se vítězem 
prohlásil Sanders, který 
s 53,3 procenta hlasů předsti-
hl Clintonovou o 8,4 pro- 
centního bodu. „Oregone, 
společně čelíme prakticky 
celému demokratickému 
establishmentu. Děkuji za 
výrazné vítězství!“ kontroval 
na Twitteru Sanders.

Pro Sanderse vítězství 
v Oregonu, o kterém nepo-
chybují ani americká média, 
znamená v závěru demokra-

tických primárek a stranic-
kých hlasování důležitou 
výhru, neboť Clintonovou 
porazil v uzavřeném hla-
sování, což se mu dosud 
nedařilo. Na uzavřených 
primárkách mohou hlaso-
vat jen registrovaní členové 
strany, což pro vermontské-
ho senátora, který byl zvolen 
jako nezávislý, představuje 
hendikep.

V úterý se v Oregonu 
konaly také republikánské 
primárky. Podle očekávání 
je vyhrál Donald Trump, 
který už ale nemá žádného 
protikandidáta, i tak ale Ted 
Cruz a John Kasich, kteří již 
kampaň ukončili, několik 
delegátů získali. /čtk/

sanders získal Oregon,
Clintonová kentucky
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n Velké firmy typu 
Facebook či Google 
by mohly vstoupit na 
univerzitní půdu. 

Jan Pavec

Ve Velké Británii se pro příš-
tí rok chystá změna zákona 
o vysokých školách, jež by 
umožnila velkým společnos-
tem založit vlastní systém 
vzdělávání zakončený stan-
dardním vysokoškolským 
titulem. Připravovaná novela 
si klade za cíl zlepšit kon-
kurenceschopnost mladých 
Britů na trhu práce.

S nápadem, že by napří-
klad Facebook nebo Google 
mohly mít vlastní vzdělávací 
programy zakončené regulér-
ním vysokoškolským titulem, 
přichází dokument Success 
as a Knowledge Economy. 
K zaběhnutým vysokým 
školám by podle něj přibyly 
firemní subjekty, které by 
mohly nabídnout alternativu 
klasického vzdělání.

Podle dokumentu nejde 
jen o Facebook nebo Google, 
ale v podstatě o jakoukoli 
velkou korporaci, která 
si chce vzdělat budoucí 
zaměstnance podle svého.
„Chceme globálně konku-

renční trh, který podporuje 
rozmanitost, kde každý 
může odhalit svůj poten- 
ciál,“ píše se v dokumentu.

Konzervativní politik 
Chris Patten věří, že zájem 
ze strany soukromých firem 
by mohl být velký. Novinka 
by podle něj zpřístupnila 
vysokoškolské vzdělání pro 
širší okruh lidí, jak píše The 
Telegraph.

Vzdělání v technologickém 
světě podporuje například 
firma Microsoft. Její systém 
certifikací však má k univer-
zitnímu titulu daleko, podo-
týká TheNextWeb.com.
 více E15.cz

britské školství bude vedle 
tradice nabízet i alternativu 

Noví rakouští ministři 
jdou dnes před parlament

Rakouská vláda včera 
ráno zasedala poprvé pod 
vedením nového sociálně-
demokratického kancléře 
Christiana Kerna, byť ještě 
ve starém ministerském 
složení. Trojice nových členů 
kabinetu za sociální demo-
kracii složila přísahu později 

odpoledne, dnes by se měla 
představit parlamentu.

Turci dál odmítají měnit 
své zákony podle EU 
Turecko nebude měnit své 
protiteroristické zákony, jak 
to žádá EU, protože by to bylo 
ve prospěch teroristických 
organizací. Prohlásil to mluv-
čí tureckého prezidenta.

Našla se jedna z dívek 
unesených Boko Haram

V Nigérii byla nalezena jedna 
ze 276 studentek, jež v dub- 
nu 2014 unesla islamistická 
skupina Boko Haram ze ško- 
ly ve městě Chibok na severu 
země. Po únosu se několika 
dívkám podařilo utéct, ne- 
zvěstných jich ale do včerej- 
ška bylo ještě 219. /čtk/

Krátce



Náskok aneb 
Seznam jako 
noviny
Po celém světě se o trh inter-
netové reklamy perou Face-
book a Google. Dva giganti, 
dva zcela zásadně odlišné 
přístupy – obří sociální síť 
versus obří vyhledávač. 
Česká republika jako jediná 
země západního civilizační-
ho okruhu to má jinak. Místo 
dvou jsou tu tři. Dalším ve 
hře je totiž domácí Seznam. 
A vede se mu vedle nadná-
rodních kolosů velmi dobře. 
Ohlášené výsledky za rok 
2015 potvrzují, že Seznam 
roste stálým tempem jak 
v tržbách, tak i v zisku, a že 
je při hrubé ziskové marži  
37 procent výkonným stroj-
kem na peníze. Hoďte do něj 
deset korun, vypadne vám 
skoro čtrnáct.

Hodně se v minulosti 
napsalo a namluvilo o tom, 
proč se Seznamu vede tak 
dobře. Jsou Češi extrémně 
konzervativní a dávají i na 
internetu přednost domácí 
značce? To není tak do-
cela pravda. Rozhodně ne 
u mladší generace, u níž 
Seznam jako vyhledávač 

příliš neboduje. Často se 
přehlíží, že Seznam opravdu 
není český Google. Kdyby se 
jím snažil být, nejspíš by už 
neexistoval. Není ani českým 
Facebookem. 

Ale kupodivu má přece 
jen k Facebooku blíže než ke 
Googlu. Vytváří totiž vlastní 
obsah a díky němu prodává 
stále podstatnější část rekla-
my. Přestože systém reklamy 
ve vyhledávání Sklik, obdoba 
AdWords od Googlu, zatím 
tvoří přes čtyřicet procent 
tržeb Seznamu, je stále více 

na místě uvažovat o Sezna-
mu jako o mediálním domě, 
o vydavatelství. Vydává 
Novinky a Super, což jsou 
plnohodnotné deníky, provo-
zuje Stream, což je víceméně 
plnohodnotná televize, jen 
o dost jiná než ta, na jakou je 
zvyklá starší generace. A teď 
Seznam buduje „obsahové 
oddělení“, tedy vlastní uni-
verzální newsroom společný 
více titulům, jako to dělá 
například Economia.

Ve chvíli, kdy se mediál- 
nímu byznysu v mnoha 
ohledech nedaří, to nemusí 

vypadat jako chytrý krok. 
Klíč je ovšem v tom, co 
všechno dokážete na tra-
dičním mediálním modelu 
změnit. Web místo papíru? 
Nic převratného, to má kaž-
dý. Video místo textů? Lepší, 
ale také nic unikátního. Nižší 
náklady díky chytřejšímu 
využití technologií? Tam se 
skrývají obrovské možnosti; 
internetová firma přichá-
zející odjinud je bude umět 
využít lépe než tradiční 
vydavatel. To však pořád 
není to hlavní. Zásadní trik 
je doručení obsahu čtenáři 
či divákovi a uzpůsobení na 
míru: jak uživateli v pravou 
chvíli nabídnout to, co u něj 
má největší šanci na úspěch. 
Tady se dají zužitkovat 
zkušenosti – a počítačové al-
goritmy – které Seznam léta 
vyvíjí a testuje při cíleném 
zobrazování reklamy. 

Takzvané behaviorální 
cílení, které sleduje zájmy 
a preference spotřebitele, 
a podle toho mu podstrkává 
inzeráty, se stejně dobře hodí 
i pro články a videa. Čtenář 
pak dostane subjektivně 
lepší noviny – takové, které 
lépe vyhovují jeho zájmům, 
vkusu, náladě. Bude je číst 
raději, setrvá u nich déle, 
dají se tudíž lépe prodat 
inzerentům. Ať se nám to líbí 
nebo ne, tohle je budoucnost 
většiny médií. A Seznam má 
na této cestě nezanedbatelný 
náskok.

Autor je analytikem IT

Komentář

Petr Koubský

Seznam není český 
Google. Kdyby 
se o to snažil, 
pravděpodobně by 
už neexistoval.

| 12 | názory a komentáře

Tvář dne 

 Využijeme rostoucí ekonomiky, 
abychom poskytli ochranu pracujícím, 
zlepšili šance znevýhodněných  
a posílili národní obranu,
řekla ve své řeči v parlamentu 
britská královna Alžběta II. 
str. 10
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Ještě že máme kvóty
Ministr vnitra Milan Chovanec jede na jednání ministrů 
vnitra do Bruselu vybaven mocným mandátem, podle 
kterého má důrazně odmítnout „experimenty s kvótami“. 
Vláda zřejmě usoudila, že bude dobré mít něco takového 
pro případ, že by se vážnější diskuze o kvótách dostala na 
program schůzky, na němž není, a že by někdo z přítom-
ných náhodou zapomněl, co si Češi o kvótách myslí. Ono 
je to také jediné jasnější stanovisko, které česká vláda má; 
jeden by jí ho skoro přál.

Jinak totiž chceme například „zachování Schengenu“, 
„funkční hotspoty“ a „ochranu vnější hranice“. O tyto prio-
rity Češi nepochybně svedou ostrý boj s těmi, kteří chtějí 
Schengen zrušit, hotspoty funkční jen tak napůl a vnější 
hranice odevzdat do správy uprchlíkům. Hned jak se 
taková země objeví, Česko proti ní statečně vystoupí. Do té 
doby si budeme šolíchat téma kvót a čekat, co vymyslí jiní, 
abychom mohli konstruktivně nesouhlasit.
 Martin Čaban
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BmW m140i a m240i dorazí  
v létě s výkonem 340 koní 

Na vůbec první model, který 
americká Tesla produkovala, 
se ve stínu úspěchů Modelu 
S tak trochu zapomíná. Byla 
to přitom Tesla Roadster, 
která kalifornské automo-
bilce prošlapala cestičku.

Elektrický roadster 
sice vznikal prakticky 
na koleně v malé hale na 
základech britského Lotusu 
Elise, ale zcela objektivně 
byl v několika ohledech 
revoluční. Především nešlo 
o další futuristicky vyhlí-
žející vozítko s mizernými 
parametry, které mnohé 
automobilky v rámci svých 
pokusů o elektromobil v té 
době produkovaly.

Přestože by se podle 
aktuálních (a chystaných) 
modelů mohlo zdát, že se 

Tesla definitivně vyvinula 
v producenta ryze praktic-
kých vozů, které disponují 
dvěma kufry a hromadou 
sedadel, není tomu tak. 
Podle nejnovějších infor-
mací se má roadster vrátit 
v plné síle.

Manažer pro severské 
země pro web Electrek vy-
zradil, že se Tesla Roadster 
vrátí přibližně v roce 2019. 
Jaká bude? Podle všeho 
o něco větší a o poznání 
rychlejší. Když si to dáte 
dohromady s módem Lu-
dicrous, se kterým Tesly ve 
zrychlení zadupou do země 
nejeden supersport, vyjde 
vám, že se nám tu nejspíš 
rýsuje nový vládce mezi 
sprintujícími elektromobily. 
/oli/

Ondřej Lilling

A protože oba automobily 
přísluší do rodiny modelů M 
Performance, dostanou ještě 
pár koní k dobru. Celkem se 
tedy můžete těšit na výkon 
250 kW (340 koní), který si 
lze dopřát jak se šestistupňo-

vou manuální převodovkou, 
tak i v kombinaci se samočin-
nou převodovkou Steptronic 
Sport s osmi stupni. Volbu 
vám automobilka dá i v typu 
pohonu, kromě klasické za-
dokolky je ke všem modelům 
možné objednat i pohon 
všech kol xDrive.

BMW M140i zrychlí z nuly 
na 100 kilometrů v hodině 
za 4,8 sekundy v kombinaci 
s manuální převodovkou, 
s automatem to zvládne o dvě 
desetiny sekundy rychleji.  
Ve verzi s pohonem všech kol 
tato disciplína zabere  
4,4 sekundy. 

BMW M240i Coupé pokoří 
stokilometrovou rychlost za 
4,8 sekundy (4,6 sekundy s au-
tomatem), se čtyřkolkou pak 
za 4,4 sekundy. Kombinovaná 
spotřeba obou modelů činí  
7,8 litru paliva na 100 kilomet-
rů v případě manuálního řaze-

ní, automat si řekne o 7,1 litru, 
zatímco verze xDrive odčerpá 
z nádrže v průměru 7,4 litru na 
sto ujetých kilometrů.

O něco pomalejší je kabrio-
let, který s manuální převo-
dovkou potřebuje 4,9 sekundy. 
Automat zkrátí akceleraci na 
4,7 sekundy, verze s pohonem 
všech kol ubere další desetinu 
sekundy. Ve spojení s manuál-
ní převodovkou činí spotřeba 
8,3 litru na 100 kilometrů, 
v případě použití automatu si 
zapamatujte hodnotu 7,4 litru 
na sto kilometrů, u čtyřkolky 
pak 7,8 litru.

Všech modelů se v každém 
případě týká přítomnost 
sportovního M podvozku 
se sníženou výškou o deset 
milimetrů, M 18palcová 
kola s dvojitými paprsky, 
M Sport brzdová soustava, 
variabilní sportovní řízení, 
M aerodynamický paket 
a vnější zrcátka lakovaná 
šedou metalickou barvou 
Ferric Grey. V interiéru vozu 
nechybí sportovní sedadla 
a kůží potažený volant. 

Nové modely se na trhu 
objeví letos v červnu. 
 Více na autoreVue.cz

PoD oSm LItrŮ. Kombinovaná spotřeba  
obou modelů činí 7,8 litru paliva na 100 kilometrů  

v případě manuálního řazení, automat si řekne o 7,1 litru. 

n Bylo jen otázkou času, než se nový třílitro-
vý řadový šestiválec s kódovým označením 
B58 podívá i do ostatních modelů mnichovské 
značky. Nyní přišly na řadu „juniorské“ mode-
ly M140i a M240i ve verzi Coupé a Cabrio.

Udělat si výlet do slunné Itá-
lie a navštívit všechna muzea 
tamních automobilek může 
slušným způsobem nabourat 
rodinný rozpočet. Díky sou-
časným technologiím však lze 
ušetřit jak čas, tak i peníze.

Dvě z muzeí v italské Mo-
deně jsou totiž nově dostup-

ná prostřednictvím Google 
Street View. 

Konkrétně jde o muzeum 
Ferrari v sídle značky a také 
nově vybudované muzeum 
Enza Ferrariho, jehož design 
je mimochodem dílem čes- 
kého architekta Jana Kaplic-
kého.

Pro motoristické fanouš-
ky nejde o první takovou 
možnost, Google se o virtuální 
prohlídky muzeí zasluhuje 
již delší dobu. Nějaký čas tak 
můžete na dálku navštívit na-
příklad sídlo Pagani, muzeum 
Lamborghini nebo sídlo Abar-
thu včetně výrobní linky. /oli/

tesla roadster dostala 
zelenou, bude větší 
a rychlejší 

Do muzeí Ferrari už nemusíte 
vážit cestu, stačí kliknout myší

CeStoVánÍ ze ŽIDLe. Muzea 
Ferrari jsou díky aplikaci Google 
Street View nyní doslova na 
dosah ruky.Fo
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Vychází nový Hellboy

Nakladatelství Comics Centrum vydává již 
11. svazek příběhů s legendárním Hellboyem. 
Tentokrát jde o povídkový výbor, který nabízí 
sedm příběhů od celkem čtyř autorů. Titul 
knihy zní Ďáblova nevěsta a další příběhy. 

Nové dílo představí Jiří Georg Dokoupil

Svou novou výtvarnou techniku představí 
na výstavě trvající pouhé tři dny výtvarník 
Jiří Georg Dokoupil. Galerie Dvorak Sec Con-
temporary ukáže od čtvrtka do soboty pod 
názvem Furniture For Fotos jeho trojroz-
měrné objekty. /čtk, sul/

minirecenze

Krátce

n Do kin vstupuje již 
třetí týmová komiksovka 
letošního roku. X-Meni 
tentokrát budou bojovat 
se staroegyptským mu-
tantem, který chce světu 
ukázat Apokalypsu.

Stanislav Šulc

Komiksové adaptace nejspíš brzy 
čeká strmý pád. Co dříve působilo 
jako příjemné oživení hollywo-
odské nabídky a posléze se stalo 
jasným strojem na peníze, začíná 
se zacyklovat a šednout. A nic 
na tom nemění stále opulent-
nější digitální vizuál. Nejnověji 
smutnou pravdu potvrdil snímek 
X-Men: Apokalypsa, který je 
příspěvkem studia 20th Century 
Fox do komiksové nadílky. Přesto 
je to právě tento film, který snad 
je ze všech letošních komiksovek 
nejpříjemnější.

Na plátno se vrací Profesor X 
neboli Charles Xavier (opět ve 

skvělém podání Jamese McAvoye) 
a jeho skvadra talentovaných 
mutantů. Proti nim tentokrát 
nestojí Charlesův přítel Magneto 
(znovu dokonalý Michael Fass-
bender), ale prapůvodní mutant, 
který byl v době starého Egypta 
nešťastnou náhodou zasypán 
pyramidou. Vzhledem k tomu, že 
tento mutant oplývá snad úplně 
všemi talenty známými ze světa 
X-Menů, porazit jej nebude vůbec 
snadné.

X-Men: Apokalypsa příliš ne-
ohromí příběhem. Starý Egypt se 
stává ošklivým hollywoodským 
klišé, které již spíše otravuje. 
Stejně tak zde není mnoho zvra-
tů, které by diváka překvapily. 
Že bude mocný mutant pora-
žen, není žádné překvapení. Na 
druhou stranu způsob, jak se to 
stane, vcelku ano, takže diváci 
jsou poměrně dlouho drženi 
v příjemném napětí. Přesto 
je film dost nevyvážený a po 
vzoru dalších komiksovek příliš 
spoléhá na velkou závěrečnou 
bitvu (a ta zklame svou vizuální 

umělostí podobně jako u filmu 
Batman v Superman).

Co naopak fascinující zůstává, 
je vztah Charlese a Erika (jak 
zní občanské jméno Magneta). 
V podání dvou fantastických 
herců je tento vztah asi tím nej-
krásnějším, co komiksové filmy 
vůbec nabídly. Je to plnokrevné 
přátelství, kterému neustále 
lámou nohy Erikovi vnitřní 
(i vnější) démoni. Naneštěstí vše 
podstatné k tomuto vztahu padlo 
již v prvním x-menovském filmu 
s těmito herci, což byla X-Men: 
První třída z roku 2011. A pět let 
starý film také zůstává nedostiž-
ným etalonem psychologicky 
propracovaných komiksovek. 
Tvůrci si to nejspíš uvědomují 
a právě z tohoto filmu pustí hned 
několik flashbacků.

X-Men: Apokalypsa

(akční, USA, 143 minut)
Režie: Bryan Singer
Premiéra: 19. května
Hodnocení: 60 %
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Blu-ray

ledová archa

(Vydavatel: Bonton-
film)
Jedna z nejzajíma-
vějších filmových 
sci-fi posledních 
let konečně dora-
zila na české Blu-
raye. Snímek Bong 
Joon Hoa má navíc 
velmi pikantní 
rozměr v tom, že se 
sice do velké míry natáčel v České republice 
(a dokonce je v něm slyšet v originálním 
znění jedna velmi pikantní česká věta), 
ale přesto se vyhnul českým kinům. Po 
několika festivalech se tak konečně dostává 
k širšímu publiku, které by jej mělo objevit. 
Vedle skvělého filmu odehrávajícího se 
v rychle jedoucím vlaku na Blu-rayi najdete 
také několik tradičních bonusů a moc pěk-
ný animovaný úvod.

kNiHy

Gottfried Schatz: 
kouzelná 
zahrada biologie

(Nakladatelství: 
Vyšehrad)
Svět biologie je 
pro většinu lidí 
fascinující, lákavý, 
ale zároveň trochu 
neprostupný 
kvůli své složitosti 
a komplexnosti. O to sympatičtější jsou 
eseje Gottfrieda Schatze, který o přírodě 
a jejích zákonitostech umí psát nesmírně 
poutavě a zároveň smysluplně. V jeho nej-
novější knize se dozvíte například o původ-
ních obyvatelích Země, o vlivu genů na cho-
vání nebo se vydáte k základům lidské řeči. 
Vždy jasně, pochopitelně, přesto podnětně. 
Takto by se ke kouzlům biologie mohlo 
dostat více lidí, než se děje doposud.

Stanislav Šulc

Komiksové filmy 
se zacyklily
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n Britská kapela Radi-
ohead vydala stu- 
diovou novinku 
A Moon Shaped Pool. 
I patnáct let od vr-
cholných alb zůstávají 
nálady a vnitřnosti 
skladeb neměnné.

Petr Frinta

To zásadní řekli Radiohead 
již dávno. Jejich vývoj završila 
dvojice úzce provázaných alb 
Kid A (2000) a Amnesiac (2001). 
Na nich dozrál klasický rukopis 
kapely; temné, roztěkané 
písničky ji dovedly na olymp 
alternativního rocku. Od té 
doby skupina utíká jak před 
popularitou, tak i před tím, co 
v její hudbě z rocku, dalo-li se 
o něm kdy hovořit, zbylo. Obry-
sy, nálady i vnitřnosti skladeb 
zůstaly za patnáct let nedotče-
né, i na novince A Moon Shaped 

Pool naleznete tytéž pokoutní 
neurotické meditace v přítmí. 
Co se, a to i tentokráte, měnilo, 
je stylizace, stále neurčitější 
zvuk, opírající se o elektroniku 
a mnohovrstevné koláže.

Psát o Radiohead znamená 
ujasňovat si, jak přistupovat 
k interpretovi z podstaty 
progresivnímu, o němž 
sice nelze říci, že by 
byl za tvůrčím 
zenitem, avšak již 
nepřináší (a ani 
nemůže) nic tak 
zásadního jako 
před lety. Také 
je třeba se vy-
pořádat s jejich 
přestylizovanou 
sebeprezentací. Na-
příklad vydávat desky 
bez předchozího ohlášení 
bylo kdysi smysluplným pro-
testem proti praxi vydavatelů, 
opakováním a zmnožením toto 
gesto dnes už postrádá smysl. 
Zároveň se posluchač musí za-
myslet nad tím, jak se vyrovná 

s intenzivními emocemi, které 
skupinu, bez ohledu na kvalitu 
aktuální tvorby, provázejí. Na 
jedné straně je až nekritický 
obdiv, na druhé pohrdání, 
výsměch až nenávist, ne 
nepodobná té demonstrované 
punkery vůči art-rocku. O Ra-
diohead nelze psát a nebrodit 

se těmito nánosy, aniž 
by alespoň trocha 

neulpěla v textu. 
Novinka po-

kračuje v dal-
ším rozostřo-
vání zvuku. 
Jádra skladeb 
představují 

bicí a hlas, 
okolo kterých 

a přes které se 
jako pavučiny, jedna 

přes druhou, snášejí 
tenké vrstvy zvuku. Nemůžete 
si být nikdy jistí, zda jde o zmu-
tované kytary, klávesy nebo 
laptopem generované plochy. 
Jsou to klasičtí Radiohead 
v komorní poloze, zcela oproš-

těné od někdejší přímočarosti, 
hlučnějších poloh či hitového 
potenciálu. A s tím jdou ruku 
v ruce všechna pro i proti, jež 
kapelu doprovází odjakživa. 
Eklektický rukopis, nezaměni-
telný zvuk a neopakovatelné 
nálady versus určitý patos, 
stereotyp a bolestínství.

Jednoznačným plusem 
novinky ale je, že jde o desku 
ucelenou, vyváženou, se silným 
materiálem. Potvrzuje i to, že 
navzdory zástupům interpre-
tů, kteří Radiohead citují jako 
inspiraci, nikdo nezní, neskládá 
a nepřemýšlí podobně.

Autor je spolupracovníkem redakce

Radiohead stále budí vášně. A to i hudbou

Radiohead – A Moon Shaped 
Pool

Vydavatelství: XL, 2016
Hodnocení: 80 %

Novinka  
Radiohead  
pokračuje  

v rozostřování

zvuku
nastaveném  
předchozími  
nahrávkami.
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DEN A NOC. Z palu-
by Mezinárodní ves-
mírné stanice shlížejí 
kosmonauti na noční 
svět pod sebou při 
každém obletu – 
tedy šestnáctkrát za 
každý den své mise. 
Spoušť tentokrát 
stiskli při přeletu 
rovníku nad Tichým 
oceánem, přesněji 
nad ostrovním stá-
tem Kiribati přibližně 
2200 kilometrů 
jižně od Havajského 
souostroví.  
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Šašek provokuje

Právnička Klára Samková 
včera projevila své velké 
češství. Jako člověk vyhozený 
ze dvou nechvalně proslulých 
xenofobních organizací se 
nejspíše pokusila rozehrát 
další politickou hru a řekla si 
o vysoký post na kandidátce 
nějaké platformy, která půjde 
do blížících se krajských 
voleb.

Co se stalo? Na parlament-
ní půdě se konala naprosto 
absurdní konference nazvaná 
Máme se bát islámu? Od-
pověď samozřejmě každý 
pravověrný Čech zná. Bát se 
má, protože o něm nic neví. 

Samková se však snažila tak 
nějak lidsky vysvětlit, jak to 
s tím islámem je. 

„Islám je stejný jako 
nacismus, fašismus a komu-
nismus. Je státní zločinnou 
a zločineckou ideologií,“ řekla 
doslova Samková. Pomiňme 
zmatečný základ celé věty 
(náboženství není ideolo-
gie, ačkoli se to Samkové na 
školách komunističtí učitelé 
snažili důsledně vysvětlit  
a zjevně uspěli). Nejspíš tím 
měla právnička na mysli, že 
islám není nic cizího, protože 
komunismus i nacismus 
Češi velmi dobře znají a čím 

dál větší procento populace 
na tyto –ismy nostalgicky 
vzpomíná. Připomeňme, 
že naši předci nacismu ze 
strachu vesele mávali na 
Václaváku a komunismus si 
nejprve Češi zvolili a pak jej 
opět ze strachu drželi u moci 
několik dekád. A Samková se 
nyní opět ze strachu nebojí 
bojovat proti mírumilovnému 
náboženství následovanému 
1,6 miliardy lidí.

Tak kde je problém? V tom, 
že Samková se kvůli strachu 
zbavila klapky, kterou by 
každý civilizovaný člověk měl 
v hlavě mít, a kvůli stra-

chu neváhala lhát a urážet 
poměrně velkou skupinu lidí 
(proti čemuž jsou paragrafy, 
které Samková dost dobře 
zná). Právě tato civilizační 
klapka je klíčovým fakto-
rem mezi svobodou a něčím 
jiným. Když vím, že urážet 
mohu, a přesto to neudě-
lám, jsem svobodný ve své 
volbě. Ve chvíli, kdy mě strach 
této klapky zbaví a začnu 
kvůli němu urážet, stávám 
se nesvobodným strojem. 
Takovým, který vítá nacisty 
na Václaváku a který volí 
komunisty, byť doma na ně 
natajňačku nadává.

Civilizační klapka

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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